
 
Kuntalaisaloitteet vuonna 2024 
  
Kunnanhallitus 27.01.2025 § 16    
35/00.01.03.01/2025  
 

Valmistelija: vs. talous- ja hallintojohtaja 
 
Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla 
yhteisöllä ja säätiöllä sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää 
omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä aloitteita kunnan toimintaa 
koskevissa asioissa. Aloitteen tekijälle on ilmoitettava aloitteen johdosta 
suoritetut toimenpiteet. Jos aloitteen tekijöinä on vähintään kaksi prosenttia 
kunnan asukkaista, asia on otettava käsiteltäväksi kuuden kuukauden 
kuluessa asian vireille tulosta. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus tehdä 
aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa. Kunnanvaltuuston 
hyväksymän hallintosäännön 147 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo 
sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden johdosta suoritetuista 
toimenpiteistä. 
 
Vuonna 2024 on tehty/käsitelty seuraavat kuntalaisaloitteet: 
 
1. Kuntalaisaloite kunnanjohtajan viran lakkauttamisesta 

Aloite tehty 21.1.2024 
 
Aloitteen käsittely 
Kunnanhallitus 19.12.2024 § 42 
Kunnanhallitus totesi, että kuntalain mukaan kunnassa tulee olla 
kunnanjohtaja, joten kunnanjohtajan viran lakkauttaminen ei ole 
mahdollista. Kuntalaisaloite ei antanut aihetta toimenpiteisiin. 
 

2. Esitys Viertotien katkaisevan liikennemerkin ja esteen 
poistamisesta 
Aloite tehty 12.2.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Alun perin merkki pystytettiin, koska tiellä oli runsasta 
läpiajoliikennettä, mikä johtui osaksi alueella sijaitsevasta 
koulukiinteistöstä. Tämä kiinteistö on purettu ja tilanne siltä osin 
rauhoittunut. Talviaikaan esteettömyys olisi parempi suuntaan ja 
toiseen. Viertotien kautta kulku Rutakontielle on loivempi kuin 
Taivallahdentien tai Lepokankaantien kautta. Näin mm. 
huonokuntoisemmat ja rollaattorilla liikkuvat pääsisivät helpommin 
ja turvallisemmin pääraitille. Näin edistettäisiin turvallista 
liikkumista. Viertotien ajoneuvoliikennettä olisi hyvä rauhoittaa piha-
alue-merkillä, ainakin Koulutien ja Lepokankaantien välillä. 
 
Aloitteen käsittely 
Tekninen lautakunta 22.5.2024 § 35 
Viertotien nykyiset liikennejärjestelyt välillä Lepokankaantie – 
Koulutie perustuvat teknisen lautakunnan 19.12.2006 § 58 
tekemään päätökseen. Kuitenkaan kyseisen päätöksen mukaista 
ratkaisua ei ole toteutettu itsepalautuvan sulkupuomin suhteen, 
joka mahdollistaisi talvikunnossapitokaluston ja palo- ja 
pelastusajoneuvojen läpikulun vaan kulku on estetty ns. 
betoniporsaalla, joka estää koneellisen talvikunnossapidon 
suorittamisen betoniporsaan kohdalla, jolloin talviaikaan kohdan 
puhtaanapito on ongelmallista. 



 
Tekninen lautakunta päätti, että Viertotien nykyisiä 
liikennejärjestelyjä ei muuteta, mutta ns. betoniporsas poistetaan 
talvikauden ajaksi, jotta kyseisen yhteysvälin talvikunnossapito 
voidaan suorittaa koneellisesti. 
 

3. Kuntalaisaloite koskien luottamushenkilöiden 
kokouspalkkioiden poistamista 
Aloite tehty 21.2.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Aloitteessa esitetään kokouspalkkioiden poistamista 
kunnanvaltuutetuilta, kunnanhallituksen ja lautakuntien jäseniltä 
 
Aloitteen käsittely 
Kunnanhallitus 25.3.2024 § 81 
Kunnanhallitus totesi, että luottamushenkilöillä on Kuntalain 82 §:n 
mukaan oikeus saada tehtävänsä hoitamisesta palkkiota sekä 
korvausta aiheutuneista kustannuksista ja ne maksetaan 
kunnanvaltuuston hyväksymän hallintosäännön mukaisesti. 
Kunnanhallitus totesi, että kuntalaisaloite ei aiheuta toimenpiteitä. 
 

4. Kuntalaisaloite koskien kunnanvaltuuston kokousten 
äänentoiston parantamista 
Aloite tehty 19.3.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Aloitteen tekijä esittää, että kunta käyttää parhaalla mahdollisella 
tavalla valtuuston kokousten äänentoistoa mm. Mosaiikin tilassa. 
Nykyisellään äänentoisto ei palvele paikalla olevia, verkossa 
kokouksia seuraavia ja ennenkaikkea kuntalaisia, joilla on 
kuulonalenema. Aloitteessa esitetään, että mikrofonit otetaan 
käyttöön kaikkiin puheenvuoroihin ja ehdottomasti 
puheenjohtajiston käyttöön. 
 
Aloitteen käsittely 
Kunnanhallitus 22.4.2024 § 97 
Kunnanhallitus merkitsi tiedoksi, että Mosaiikin äänentoiston 
parantamiseksi on konsultoitu Praecom Oy:tä, ja että asian 
käsittely etenee. Loppuvuodesta 2024 on otettu käyttöön toinen 
kamera ja mikrofoni, jotka sijaitsevat lähempänä takariviä. 
 

5. Kuntalaisaloite nopeusrajoituksesta max 3 solmua/tunti 
kunnan alueen pienille lammille ja järville 
Aloite tehty 18.5.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Aloitteen tekijä esittää kunnan alueen pienille lammille ja järville 
voimaan nopeusrajoitusta max 3 solmua/tunti. Aloitetta 
perustellaan mm. turvallisuuden lisäämisellä ja lintujen 
pesimärauhalla. 
 
Aloitteen käsittely 
Aloitteen käsittely on kesken. 
  

6. Kuntalaisaloite Johan Henrik Revon muistomerkin 
siirtämisestä 
Aloite tehty 27.6.2024 
 



Aloitteen sisältö 
Aloitteessa esitetään, että Sonkajärven kunta siirtää runonlaulaja 
Johan Henrik Revon (1759-12.2.1823) muistolaatan, joka on 
integroitu maakiveen ja sijaitsee pullomuseon vieressä. Aloitteen 
tekijä esittää, että oikeampi paikka on vanhan virastotalon tontilla, 
kulmittain hautausmaan kanssa. Tämä siksi, että nykyinen sijainti 
jättää sen ulos näkyvyydestä sekä mm. opastettujen 
hautausmaakierrosten ja muiden muistomerkkien esittelystä. 
Uudella paikalla se linkittyisi hyvin opastuksiin sekä sukuhistoriaan. 
Lisäksi Pullomuseon satunnaiset aukioloajat eivät tuo lisäarvoa 
muistomerkille. 
 
Aloitteen käsittely 
Sivistyslautakunta 5.11.2024 § 85 
Kotiseututalon museoalue muistomerkkeineen ja rakennuksineen 
edustaa sonkajärveläistä kulttuuriperintöä esittelemällä 
paikallishistoriaa ja talonpoikaista elintapaa. Johan Henrik Revon 
muistomerkki, joka muodostuu luonnonkivijärkäleestä ja 
muistolaatasta, on osa kotiseututalon museoaluetta ja siten osa 
museaalista kokonaisuutta, jota ei ole syytä hajottaa. Aloite ei anna 
aihetta toimenpiteisiin. 
 

7. Kuntalaisaloite kameravalvonnan toteuttamisesta 
Pappilanrantaan 
Aloite tehty 30.6.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Aloitteessa ehdotetaan kameravalvonnan toteuttamista 
Pappilanrantaan. Aloitetta perustellaan rannassa tapahtuneilla 
perämoottorivarkauksilla sekä muulla tapahtuneella ilkivallalla. 
 
Aloitteen käsittely 
Tekninen lautakunta 25.9.2024 § 67 
Pappilanrannassa sijaitsee kunnan ylläpitämä venevalkama. 
Venevalkama on huonossa kunnossa eikä siellä ole esimerkiksi 
tolppia, johon veneen saa lukittua. Tekninen toimi ei ole perinyt 
maksua veneiden säilyttämisestä alueella eikä teknisellä toimella 
ole tietoa alueella olevista veneistä tai niiden omistajista.  
Tekninen lautakunta päätti, että Pappilanrantaan ei toteuteta 
kameravalvontaa. Yleisellä venevalkama-alueella ei tule säilyttää 
sellaisia tavaroita tai laitteita, jotka ovat alttiita varkauksille.  
 

8. Esitys ajoneuvoliittymän sallimiseen kiinteistölle ja 30 km/h 
nopeusrajoitukseen Lapinmäentielle 
 
Aloitteen sisältö 
Osa As Oy Sonkajärven Lapinmäentien osakkaista on jättänyt 
esityksen, jossa vaaditaan tonttiliittymän käytön sallimista 
ajoneuvoliikenteelle kiinteistöltä Lapinmäentielle. Lisäksi 
ehdotetaan 30 km/h nopeusrajoituksen asettamista 
Lapinmäentielle. 
Nykyisessä muodossaan käynti tontille on B-talon päädyn kautta 
Viertotieltä. Talon päädyssä on jyrkkä rinne, joka on talvella jäinen, 
minkä vuoksi muun muassa huoltoajoneuvojen pääsy tontille on 
estynyt. Sekä talon päädyssä, että Viertotien liittymässä on erittäin 
huono näkyvyys. Alueella on sattunut lyhyessä ajassa useita 
kolareita. Liittymä on olemassa, joten siitä ei synny 
rakennuskustannuksia. Liittymästä on pääsy suoralle tienosalle, 
josta on hyvä näkyvyys ja turvallinen kulku. Pihan auraus talvella 



helpottuu koko alueella, myös postilaatikoilla. Postilaatikkojen 
sijainti aivan Lapinmäentien reunassa tukisi 30 km/h 
nopeusrajoituksen asettamista tielle turvallisuussyistä. 
 
Aloitteen käsittely 
Tekninen lautakunta 25.9.2024 § 66 
Tekninen lautakunta päätti, että se tekee päätöksen asiasta sen 
jälkeen, kun se on suorittanut alueella katselmuksen talviaikaan. 
 

9. Kuntalaisaloite kunnanjohtajan ja talous- ja hallintojohtajan 
virkojen yhdistämisestä 
Aloite tehty 29.10.2024 
 
Aloitteen sisältö 
Kuntalaisaloiteessa kunnanjohtajan ja talous- ja hallintojohtajan 
virkojen yhdistämistä. Aloitetta perustellaan mm. kunnan huonolla 
taloudella. 
 
Aloitteen käsittely 
Kunnanhallitus 25.11.2024 § 237 
Kunnanhallitus totesi, että kunnanjohtajan ja talous- ja 
hallintojohtajan virkojen tehtäväalueet ovat hyvin laaja-alaiset ja 
vastuulliset eikä virkojen yhdistäminen ole tarkoituksenmukaista. 
Virkojen yhdistäminen vaarantaisi lakisääteisten ja 
hallintosäännössä määrättyjen sekä muiden heille kuuluvien 
tehtävien asianmukaisen hoitamisen. Sonkajärven kuntatalous on 
ollut vakaa ja ylijäämäinen eikä taloustilanne edellytä 
henkilöstösäästöjä. Kunnanhallitus totesi, että kuntalaisaloite ei 
aiheuta toimenpiteitä. 
 

10. Esitys Taivallahdentien talviaikaisesta pysäköintikiellosta 
Aloitteet tehty 8.11.2024 
 
Aloitteiden sisältö 
Sonkakoti Oy (Taivallahdentie 7,8 ja 10) sekä taloyhtiöt As Oy 
Sonkarinne 2 (Taivallahdentie 9) ja As Oy Sonkajärven Mäntyrinne 
(Taivallahdentie 11) ovat esittäneet Taivallahdentielle talviaikaista 
autojen pysäköinnin rajoittamista / kieltämistä. Esityksiä 
perustellaan sillä, että nykyään talviaikaan kadun varrelle 
pysäköidyt autot haittaavat kadun talvikunnossapitoa, jonka vuoksi 
tie kapenee ja näkyväisyydet huonontuvat, jolloin 
liikenneturvallisuus vaarantuu. 
As Oy Sonkarinne 2 (Taivallahdentie 9) taloyhtiö kuitenkin vaati, 
että taloyhtiön edustalla sijaitseva levike olisi kuitenkin pidettävä 
sallittuna pysäköinnille merkillä, jossa pysäköinti on sallittu vain 
As Oy Sonkarinne 2 taloyhtiön käyttöön. 
 
Aloitteen käsittely 
Tekninen lautakunta 20.11.2024 § 94 
Tekninen lautakunta päätti, että Taivallahdentielle asetetaan 
pysäköinti kielletty liikennemerkit (C38), jotka kieltävät pysäköinnin 
koko kadun osalta vuosittain talviaikana aikavälillä 1.11.–30.4. 
Poikkeuksena As Oy Sonkarinne 2 (Taivallahdentie 9), jossa 
nykyisen levikkeen kohdalla liikennemerkein sallitaan korkeintaan 
1 tunnin pituinen pysäköintiaika. 
 

11. Kuntalaisaloite koirapuiston perustamiseksi Sukevalle 
Aloite tehty 19.11.2024 
 



Aloitteen sisältö 
Aloitteessa esitetään koirapuiston perustamista Sukevalla. Aloitetta 
perustellaan mm. sillä, että Sukevalla on paljon lemmikkejä, 
enimmäkseen koiria. Sukevalle toivotaan koirapuistoa 
(koiraparkkia), jotta lemmikit voisivat tavata toisiaan, sosiaalistua, 
leikkiä, seurustella ja samalla koiranomistajat voisivat tutustua 
toisiinsa turvallisin mielin.  
 
Aloitteen käsittely 
Tekninen lautakunta 4.12.2024 § 100 
Tekninen lautakunta päätti, että koska kunnanhallituksen 
kunnanvaltuustolle esittämä Sonkajärven kunnan talousarvio 
vuodelle 2025 ei mahdollista koirapuiston toteuttamista vuonna 
2025, niin koirapuistoasia Sonkajärven ja Sukevan taajamien 
osalta nostetaan keskusteluun talousarviovalmistelussa vuodelle 
2026. 

 
Päätösesitys Kunnanjohtaja: 

Kunnanhallitus saattaa kunnanvaltuustolle tiedoksi vuonna 2024 
tehdyt/käsitellyt kuntalaisaloitteet ja toimenpiteet niiden johdosta. 
 

Päätös Kunnanhallitus: 
Kunnanhallitus yksimielisesti hyväksyi päätösesityksen. 
________ 

 
 


